

POSTANSCHRIFT Bundesministerium der Justiz und für Verbraucherschutz, 11015 Berlin

An den
Vizepräsidenten
der Generaldirektion 5
im Europäischen Patentamt
Herrn Raimund Lutz
Bob-van-Benthem-Platz 1
80469 München

Dr. Christoph Ernst

Ministerialdirigent
Leiter der Unterabteilung III B
Mohrenstraße 37, 10117 Berlin
11015 Berlin

HAUSANSCHRIFT
POSTANSCHRIFT

TEL +49 (30) 18 580 – 93 20
FAX +49 (30) 18 580 – 82 51
E-MAIL ernst-ch@bmjv.bund.de

DATUM Berlin, den 20. Juli 2015

Sehr geehrter Herr Lutz,

ausgehend von einem Schreiben des Bayerischen Landesbeauftragten für den Datenschutz hat sich die Bundesbeauftragte für den Datenschutz und die Informationsfreiheit, Frau Andrea Voßhoff, im November 2014 an das Bundesministerium der Justiz und für Verbraucherschutz gewandt mit der Forderung der Einrichtung einer externen Datenschutzaufsicht über das Europäische Patentamt. Das BMJV hat ihr wie aus dem beigefügten Schreiben ersichtlich geantwortet.

Frau Voßhoff wendet sich mit Schreiben vom 9. Juli 2015 nunmehr an den Rechtsausschuss des Deutschen Bundestages. Sie bekräftigt darin erneut die Forderung der Einrichtung einer externen Datenschutzaufsicht über das Europäische Patentamt und nimmt Bezug auf den jüngst in der Presse erwähnten Fall der Computerüberwachung mittels Keyloggern und Videokameras. Die Bundestags-Drucksache 18(6)123 füge ich bei.

Die Verstärkung des Datenschutzes im EPA ist bereits zwischen dem BMJV und der GD 5 besprochen worden. Auch der von der BfDI erwähnte Vorfall der Computerüberwachung war bereits Thema im Verwaltungsrat und wird derzeit in dem uns bekannten Disziplinarverfahren vom Disziplinarausschuss einer Prüfung unterzogen.

Zur Vorbereitung der Diskussion im Rechtsausschuss wäre es dennoch sehr hilfreich, wenn dem BMJV eine schriftliche Stellungnahme des Europäischen Patentamts vorläge. Ich bitte Sie daher um Stellungnahme zu dem Schreiben von Frau Voßhoff vom 9. Juli 2015. Insbesondere bitte ich, mir die im EPA geltenden Datenschutzstandards, die Kooperation mit dem Europäischen Datenschutzbeauftragten sowie die Vorgänge im Zusammenhang mit der erwähnten Computerüberwachung und ihre rechtliche Bewertung nach dem für das EPA anwendbaren Recht noch einmal eingehend darzulegen.

Für eine baldige Rückantwort wäre ich sehr dankbar und verbleibe

Mit freundlichen Grüßen
Im Auftrag



Dr. Christoph Ernst

TRANSLATION

FEDERAL MINISTRY OF JUSTICE AND CONSUMER PROTECTION

Dr Christoph Ernst

Assistant Head of Department
("Ministerialdirigent")

Head of Subdivision III B

[POSTAL ADDRESS AND

OTHER CONTACT DETAILS etc.]

To the
Vice-President of Directorate General 5
of the European Patent Office
Mr. Raimund Lutz
Bob-van-Bentham-Platz 1
80469, Munich

Berlin, 20 July 2015

Dear Mr Lutz,

On the basis of a letter from the Bavarian Data Protection Commissioner, the Federal Commissioner for Data Protection and Freedom of Information, Ms Andrea Voßhoff, wrote to the Federal Ministry of Justice and Consumer Protection (BMJV) in November 2014 requesting the establishment of an external data protection supervisory authority for the European Patent Office. The BMJV replied to her as can be seen from the attached letter.

In her letter of 9 July 2015, Ms Voßhoff now addresses the Legal Affairs Committee of the German Federal Parliament ["*Bundestag*"]. In this letter, she reiterates the demand for the establishment of an external data protection supervisory authority over the European Patent Office and refers to the case of computer surveillance by means of keyloggers and video cameras recently mentioned in the press. I enclose the Bundestag publication 18(6)123.

The strengthening of data protection in the EPO has already been discussed between the BMJV and DG5. The incident of computer surveillance mentioned by the Federal Data Commissioner has also already been a subject of discussion in the Administrative Council and is currently being examined by the disciplinary committee in the disciplinary proceedings known to us.

TRANSLATION

In preparation for the discussion in the Legal Affairs Committee [*of the Federal Parliament*], it would nevertheless be very helpful if the BMJV had a written statement from the European Patent Office at its disposal.

I would therefore ask you to comment on Ms Voßhoff's letter of 9 July 2015. In particular, I would ask you to explain to me once again in detail the data protection standards applicable at the EPO, the cooperation with the European Data Protection Supervisor and the events in connection with the computer monitoring mentioned above, and their legal assessment under the law applicable to the EPO.

I would be very grateful for a prompt reply and remain

Yours sincerely

On behalf of

Dr Christoph Ernst